
Slovesa mediae geminatae 
 

Slovesa mediae geminatae mají identický 2. a 3. radikál (*dnn, *rqq, *mdd...). Od 

trojkonsonantních sloves se odchylují jen stavová slovesa mediae geminatae, která vytvářejí 

nepravidelně tvar 3. osoby sg. m. stativu: 

danānum (kořen *dnn) „být mocný“: dān 

raqāqum (kořen *rqq) „být úzký“: rāq 

 

danānum (i/i) 

préteritum: idnin 

perfektum: *idtanin → iddanin 

présens: idannin 

stativ: dān 

imperativ: – 

 

šadādum (a/u) „táhnout“ 

préteritum: išdud 

perfektum: ištadad 

présens: išaddad 

stativ: šadid 

imperativ: šudud 

 

šakākum (a/u) „vláčet (pole)“ 

préteritum: iškuk 

perfektum: ištakak 

présens: išakkak 

stativ: šakik 

imperativ: šukuk 

 

dabābum (u/u) „mluvit“ 

préteritum: idbub 

perfektum: *idtabub → iddabub 

présens: idabbub 

stativ: dabib 

imperativ: dubub 

 

ragāgum (i/i) „být špatný“ 

préteritum: irgig 

perfektum: irtagig 

présens: iraggig 

stativ: rāg 

imperativ: rigig 

 

raqāqum (i/i) „být úzký“ 

préteritum: irqiq 

perfektum: irtaqiq 

présens: iraqqiq 

stativ: rāq 

imperativ: riqiq 

 



Dvakrát slabá slovesa 
Nejčastější jsou slovesa, která mají na místě 1. radikálu hlásky alif, n-, w-, j- a na místě 3. 

radikálu dlouhý vokál nebo alif. 

 

elûm (*´lī) „vystoupit“ 

préteritum: īli 

perfektum: īteli 

présens: illi 

stativ: eli 

imperativ: eli 

 

nadûm (*ndī) „hodit“ 

préteritum: *indi → iddi 

perfektum: *intadi → ittadi 

présens: inaddi 

stativ: nadi 

imperativ: idi 

 

nabûm (*nbī) „nazývat“ 

préteritum: *inbi → ibbi 

perfektum: *intabi → ittabi 

présens: inabbi 

stativ: nabi 

imperativ: ibi 

 

waṣûm (*wṣ´) „vyjít“ 

préteritum: ūṣi 

perfektum: ittaṣi 

présens: uṣṣi 

stativ: waṣi 

imperativ: ṣi 

 

edûm (*jd´) „vědět“ 

préteritum: īdi/e 

perfektum: – 

présens: – 

stativ: – 

imperativ: – 

 

Častá jsou rovněž slovesa, která mají na místě 2. radikálu alif a 3. radikálem je dlouhý vokál 

(-ī, -ū). 

 

le´ûm (*l´ī) „moci“ 

préteritum: ilē 

perfektum: iltē 

présens: ilê/î, ile´´i 

stativ: – 

imperativ: – 

 

 



Defektivní sloveso išûm (*jšū) „mít“ 

Dochovány jsou pouze tvary présenta: 

1. sg.  īšu  

2. sg.  tīšu 

3. sg.  īšu 

 

 

 

Třikrát slabá slovesa 
Patří sem např. slovesa awûm (*´wū) „mluvit“, ewûm (*´wī) „stát se“. Sloveso awûm je 

doloženo jen v rozšířených kmenech (nikoliv v I. kmeni). U slovesa ewûm jsou doloženy jen 

některé tvary, např. préteritum īwe. 

 

 

Slovesa i/uzuzzum (*´zz) „stát“ a i/utūlum (*´tl) „ležet“ jsou nepravidelná. 

 

 

i/uzuzzum     

 

prét.    izziz, pl. izzizzū    

perf.    ittaziz, pl. ittazizzū    

prés.    izzaz, pl. izzazzū    

stativ    nazuz, pl. nazuzzū    

imperativ   iziz, pl. izizzā     

p. aktivní   muzzazum     

 

 

i/utūlum 

 

prét.    ittīl 

perf.    ittatīl 

prés.    ittâl, ittīal  

stativ    – 

imperativ   – 

p. aktivní   – 

 


